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صنعت مــرغ یکــی از بزرگ ترین صنایع 
در ایران اســت که گــردش مالی آن بیش 
از 200  هزار میلیارد در ســال اســت و با 
فعالیت 20  هزار واحد صنفی در کشور یک 
اشــتغال   آفرینی 200  هزار نفری در کشور 

ایجاد کرده است.
برای پیگیری ســایه روشــن های موجود در این 
صنعت استراتژیک با »رضا مبصری« دبیر انجمن 
تولیدکنندگان زنجیره ای گوشت مرغ به گفت وگو 

نشسته ایم.
میزان تولیدی مرغ و واردات ما چقدر است و 

تا چه اندازه بازارها را پوشش می دهیم؟
میزان تولید ماهانه مرغ ما الان روی ۲۳۰  هزار تن 
تثبیت شده است. اگر سالانه اش را حساب کنیم 
ایــن مقدار به حدود ۲ میلیــون و ۷۰۰  هزار تن 
می رســد و اگر ســرانه را به ۸۵ میلیون جمعیت 
تقسیم کنیم، چیزی نزدیک به ۳۲ کیلو به هر نفر 
می رسد. متوسط مصرف سرانه جهانی هم حدود 
۱۶ کیلو است. اگر بخواهیم مقایسه کنیم ما تقریبا 
دو برابر مصرف ســرانه جهانی امکان عرضه داریم 
که الان هم انجام می شــود. گوشت مرغ به شکل 
مکمل با کالای جایگزین یعنی گوشت قرمز عمل 
می کند و باور عمومی این اســت که اگر مصرف 
گوشت و مرغ ما بالاست، بخش قابل توجهی از آن 
به دلیل عدم  عرضه کافی گوشت قرمز است و این 

دو جایگزین و مکمل یکدیگر هستند.
در کشــور طبق اعلام مرکز آمار حدود ۲۳ هزار 
واحد مرغــداری داریم که حدود ۱۸  هزار و ۵۰۰ 
واحد آن فعال است و به ۸۰۰ واحد تولید جوجه 
یک  روزه متصل هستند. نزدیک به ۷۰۰ کارخانه 
خوراک در کشــور وجود دارد که خــوراک آنها 
را تامیــن می کنند و ۲۸۰ کشــتارگاه که آنها را 

تبدیل به گوشت مرغ قابل طبخ می کنند. بنابراین 
مجموعه میانی زنجیره تامین طیور شــامل این 
موارد می شــود.از مجمــوع ارزش ۱۰ کالای اول 
بخش کشــاورزی در ایران، گوشــت مرغ شماره 
یک اســت. یعنی چیزی حــدود ۱۴ درصد ارزش 
۱۰ کالای اول توســط گوشت مرغ اتفاق می افتد 
و اگر مرغ و تخم مرغ را با هم حســاب کنیم این 
ســهم به بــالای ۲۰  درصد می رســد. همچنین 
بخش دام و طیور در مقایســه با سایر بخش های 
کشــاورزی، بالای ۴۰ درصد از ۱۰ یا ۲۰ محصول 

اول کشاورزی ایران را تامین می کند.
صنعت  چالش  بزرگ تریــن  حاضر  درحال 

مرغداری کشور چیست؟
در حــوزه غــذا، مثــل بســیاری از صنایع دیگر 
مهم ترین چالش این بخش قیمت گذاری اســت. 
همیشه در این مورد صحبت می کنیم و اعتقادمان 
این اســت که قیمت گذاری دستوری باعث شده 
اســت مصرف کننده؛ تولیدکننــده و هم ذی نفع 
ســوم که خود دولت اســت، باید توجه کند که 
سیاســتگذاری هایش چگونــه بهــره وری ایجاد 

می کند، تا همه به چالش کشیده نشوند.
انجمن برای رفع چالش تأمین نهاده ها، چه 

اقداماتی انجام داده است؟
چالش تأمین نهاده های دامی بیشــتر به ســال 
گذشته خصوصا نیمه دوم آن مربوط می شد. الان 
حدود هشت ماه اســت که این چالش حل شده 
است. وزارتخانه در این زمینه حرکت خوبی انجام 
داد و نهاده ها را به وفور وارد کشور کرد و به برخی 
از توصیه های ما بها داده شــد. برای مثال ما نباید 
فقط به بنادر جنوبی متکی باشــیم چون بیشتر 
تولید گوشــت و مرغ ما در بخش شــمالی کشور 
انجام می شــود و باید دریای خــزر و کریدورهای 

شــمال و جنوب فعال شوند. خوشبختانه این کار 
انجام شــد و بخش قابل  توجهی از چالش تأمین 
نهاده حل شــد. امروز هم اطمینان داریم که ارز 
کافی برای خرید نهاده وجــود دارد و احتمالا ما 
نباید شــاهد اعوجاج زیادی در این زمینه باشیم. 
انجمن پیشنهادها و مشاوره های درستی به بخشی 

از وزارتخانه داد.
وقتی که سیاســت ها مانع ایجاد می کرد ما سعی 
کردیم مشــاوره دهیم و آنها را رفــع کنیم. چند 
نشست در این خصوص داشــتیم و در این زمینه 
به شکل ارشادی وارد شــدیم و مباحث خود را با 
وزارتخانه مطرح کردیم ضمن اینکه بعضی از اعضا 
هم کمــک کردند که نهاده هــای دامی از انحصار 
برخــی واردکننده ها خارج شــود و تنوع در تعداد 
وارد کننده ها ایجاد شــد. ما حتی در زمینه تامین 
مالــی مرتبط با واردات هــم از طریق تامین مالی 
زنجیره ای، امور را بــا بانک ها و همچنین با بخش 
خصوصی جلو بردیم. سعی کردیم مساله مربوط به 
تامین مالی را هم به این شــکل حل کنیم. حتی 
برخی از اعضای انجمن برای نخســتین بار به طور 
مســتقیم به موضوع واردات نهاده ورود کردند. به 
همیــن دلیل انحصار در این زمینه تا حدود زیادی 
مرتفع و بر تنوع واردکنندگان افزوده شــده است. 
هند، ترکیه، روســیه، قزاقستان و سایر کشورهایی 
که می توانستند غلات تهیه کنند به جمع مبادی 
وارداتی ما پیوستند و بنابراین هم واردکنندگان، هم 
تامین کنندگان و هم مبادی واردات متنوع تر شدند.
چه اتفاقی افتاد که ما از پیشــتاز بودن در 
تولید مرغ خاورمیانه به اینجا رســیدیم و 
مجبور شدیم گوشــت و مرغ یخ زده وارد 

کشور کنیم؟
مهم تریــن اتفاقــی که بــرای ما افتــاد همین 
قیمت گــذاری دســتوری اســت. قیمت گذاری 
دســتوری فقط یک جنبه ندارد اما اگر بخواهیم 
بــه جنبه اقتصــادی آن نگاه کنیــم، از آنجا که 
توزیع ســود را ناعادلانه و محدود می کند، مانع از 
ســرمایه گذاری مجدد در یک صنعت می شود. ما 
از ســال ۱۳۸۴ که سرانه مصرفمان ۱۴ کیلوگرم 
بوده تا ســال ۱۳۹۵،  در ۲ برنامه چهارم و پنجم 
به توسعه زیرساخت های صنعت طیور پرداختیم و 
طبق این ۲ برنامه باید تا ســال ۹۵ مصرف سرانه  
از ۱۴ کیلو به ۲۸ کیلو می رســید که این مهم به 

خوبی اتفاق افتاد.
ســرانجام تولید ســرانه ما به ۲۸ کیلوگرم رسید 
و همان موقع ما قیمت های متعادلی داشــتیم و 
تامین متعادلی هم اتفاق افتاد. تا سال ۹۹ ما حتی 
در قامــت صادرکننده هم عمل کردیم اما فشــار 
قیمت گذاری دستوری از یکسو و استفاده از ارز با 
قیمت دستوری که به این حوزه تحمیل شد، باعث 
شد که دولت خودش را در قیمت گذاری محصول 
نهایی محق بدانــد و در خصوص تغییرات قیمت 

پافشاری کند و با حساسیت دنبالش کند.
این اتفاق باعث شــد که ســرمایه گذاری در این 
صنعت کم شــود. ما از یک طرف توسعه جمعیت 

را داشــتیم و از طرف دیگر محدودیت نهاده ها را 
در بعضی زمان ها داشــتیم. زیرساخت های ما هم 
به تدریج دیگر توانایی این میزان تولید را نداشت 
و باید ســرمایه گذاری های جدیــد اتفاق می افتاد 
بــرای اینکه ما خودمان را با مقدار نیاز  و مجموع 
تقاضاهای داخلی، دولتی و بخش صادرات منطبق 

کنیم که نتوانستیم این کار را کنیم.
فلســفه مرغ آرین از کجا آمده است و آیا 
آرین  مرغ  یا صادرکننــده  تولیدکننده  ما 

محسوب می شویم؟
این بیشــتر به حوزه امنیت غذایی برمی گردد. از 
آنجا که ما بین ۷ تا ۱۰ تولیدکننده اول گوشــت 

و مرغ در دنیا بودیم، این ایده به درســتی شکل 
گرفت که خوب است در تمام اجزای زنجیره تامین 
وارد شــویم. یکی از مهم ترین بخش های اجزای 
زنجیره تامین، مرغ لاین است که می تواند جوجه 
یک روزه لازم برای این صنعت را بعد از چند نسل 
که طبقات مختلفی دارد تامین کند. این ســوال 
وجود داشــت که اگر ما روزی تحریم شویم و به 
اندازه کافی جوجه یک روزه نداشته باشیم، چه باید 
کرد؟ سپس به این طرف رفتیم که باید یک سویه 
داخلی داشــته باشیم. از گذشــته دور یک سویه 
خارجی وارد کشور شده بود که با همین تفکر آن 
را به سویه داخلی تبدیل کرده بودند. اما طی ۲۵ 
سال شرایط ژنتیک که منطبق با بهره وری امروز 
اســت را در قیاس با سایر رقبای خارجی نداشت. 
تصمیم بر این شــد که این نژاد ارتقا پیدا کند و 

بهره ور شود و بعد از آن توزیع شود.
بــه نظر من ایده درســت بود امــا اجرای غلطی 
داشت. چون بدون اینکه کار مهمی روی بهره وری 
و ژنتیک سویه ای که ۲۵ سال توسعه پیدا نکرده 
بود انجام شود، بلافاصله برای تکثیرش اقدام شده 
بود. ما مقداری فشــار در سطح مصرف کنندگان 
آن که مرغداران هســتند ایجاد کردیم و طبیعی 
است که چون بهره وری لازم را نداشت باعث شد 
که مقاومت شــکل بگیرد و راحــت پیش نرفت. 
امروز هم نظر من این اســت که باید برگردیم این 
سیاست را اصلاح کنیم. ابتدا یک ژن خیلی خوب 
ایجاد کنیم، روی آن کار کنیم و توسعه اش بدهیم 
تا به عنوان یک پایه و بانک ژنی برای کشور باشد. 
امیدواریم که این کار به بخش خصوصی ســپرده 
شــود و اگر بودجه و کمکی وجــود دارد، در این 

زمینه صرف شود.
نظر شــما در مورد نظرات مردم درخصوص 
مرغ های هورمونی و بیماری هایی که منتقل 

می کنند چیست؟
به عنوان یک دامپزشــک تاکیــد می کنم که ما 
چیزی به عنوان هورمون در صنعت طیور مصرف 
نمی کنیــم. بنابراین نه در غذا، نه در آب و نه دارو 
و... به هیچ شــکل دیگری چنین چیزی نداریم. 
رشــد ســریع جوجه ها فقط به واسطه ژنتیک و 
پتانسیلی اســت که در خوراک وجود دارد. یعنی 
ژنتیک در مرغ تامین می شود و نژادهایی هستند 
که هدفشــان را اعلام کرده اند که هر ۱۰ سال دو 

روز دوره پرورش را کوتاه کنند. نتیجه این شــده 
اســت که از ۱۹۳۰ که اولیــن مرغ های صنعتی 
عرضه شدند و دوره پرورش ۱۰۵ روز بود تا امروز 

که به دوره پرورش ۳۵ روز رسیده ایم.
 امروزه ما اســیدهای آمینه را از سطوح مختلف 
در جیره تنظیم می کنیم و جیره های ما بســیار 
دقیق هستند تا خودشــان را با نیازهای ژنتیکی 
تنظیم کنند. طیوری که ما کشتار می کنیم از سن 
۳۵ روز تا ۴۵ روز اصولا در ســن بلوغ نیستند و 

هورمونی در آنها وجود ندارد. 
سن بلوغ برای تولید هورمون در بدن مرغ بیشتر 
از ۲۳ هفته است در حالی که ما آنها را حداکثر در 

سن ۷ هفتگی مصرف می کنیم.
ادعا کــه صادرات  این  نظر شــما درباره 
محصولات کشاورزی ایران توسط کشورهای 
دیگر برمی گردد و کیفیــت لازم را ندارد، 

چیست؟
درخصوص گوشت مرغ یکســری استانداردهایی 
داریم اما الان صادرات گوشت و مرغ خیلی ضعیف 
انجام می شود. من در تاریخ صادرات گوشت و مرغ 
به یاد ندارم که تا به حال برگشت به دلیل مسائل 
بهداشت این چنینی داشته باشیم. یکی از چیزهایی 
که در مورد گوشت مرغ مهم است باقی مانده دارو 
اســت که حتما باید وقتی کشــتار می شود زمان 
پاکســازی از بدن طی شده باشــد. همه تولیدات 
ما زیرنظر مســئول فنی اســت و حتما آزمایش 
می شود. ســایر موارد هم اختلاف قابل  توجهی در 
تکنولوژی تولید ما و صادرکنندگان ندارد. البته باید 
بگوییم که خصوصا در بخش کشتارگاه ها ما برای 
به روزرسانی محصول نهایی به سرمایه گذاری های 
بهتر نیاز داریم. پیشــنهادمان این است که تبصره 
۱۸ سال جاری را بیشتر به توسعه فنی کشتارگاه ها 

تخصیص دهیم.
چرا وقتی وضع تولید ما مطلوب است، مازاد 

تولیدات را صادر نمی کنیم؟
باز هم بحث قیمت گذاری دستوری وسط می آید. 
ما به عنوان یک کشور صادرکننده باید تفکرمان به 
صورتی شود که از بازار داخل نگاهمان را به سمت 
تامین کســری تراز تجاری ببریــم. اما ما در ایران 
روی قیمت داخلی به شــدت پافشاری می کنیم و 
همیشه سوال این است که اگر صادر کنیم قیمت 
داخل بالا نمی رود؟ واضح اســت که اگر محصولی 
صادر کنیم بر اســاس قانون آربیتــراژ آنقدر زیاد 
می شــود تا قیمت ســمت دیگر با قیمت شما در 
تساوی باشد. همچنین مکانیزم های حمایتی مانند 
 مشــوق های صادراتی هم باید وجود داشته باشد 

که ما امروزه نمی بینیم.
منبع: »دنیای اقتصاد«

دبیر انجمن تولیدکنندگان زنجیره ای گوشت مرغ اعلام کرد

دومـینوی بـی تدبیـری در صنـعت مـرغ
چیزی به عنوان هورمون در صنعت دام و طیور مصرف نمی شود

مهم ترین اتفاقی که برای ما افتاد همین قیمت گذاری دستوری است. قیمت گذاری 
دســتوری فقط یک جنبه ندارد اما اگر بخواهیم به جنبه اقتصادی آن نگاه کنیم، از 
آنجا که توزیع سود را ناعادلانه و محدود می کند، مانع از سرمایه گذاری مجدد در 
یک صنعت می شود. ما از سال ۱۳۸۴ که سرانه مصرفمان ۱۴ کیلوگرم بوده تا سال 
۱۳۹۵،  در ۲ برنامه چهارم و پنجم به توسعه زیرساخت های صنعت طیور پرداختیم و 
طبق این ۲ برنامه باید تا سال ۹۵ مصرف سرانه  از ۱۴ کیلو به ۲۸ کیلو می رسید که 

این مهم به خوبی اتفاق افتاد

م

م

م

م



صفحه3

»مردم سالاری« سومین مناظره نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری را بررسی می کند

رونمایی از شور انتخاباتی در مناظره ها
استراتژی بلااثر 
و نخ نمای زاکانی

نهاده دامی و چای دبش
در حساب پزشکیان نیست

حمایت شورای هماهنگی احزاب 
اصلاح طلب از مسعود پزشکیان

صفحه2
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 گروه سیاســی: پس از مناظره سوم دیگر مسجل شده که روش علیرضا زاکانی 
که کپی برداری از احمدی نژاد سال ۱۳۸۸ است پاسخگو نیست و به قول معروف 

حربه ای نخ نما و سوخته تلقی می شود. 
علیرضا زاکانی به ســبک محمود احمدی نژاد تلاش دارد با بداخلاقی سیاسی به 
مقصود خود که همان تخریب رای رقبا است برسد. البته تفاوت زاکانی و احمدی نژاد 

اینجاست که اولی در نقش پوششی است و دومی بنا بود تا آخر باقی بماند...

محمدجواد ظریف در حســینیه چهل تن کاشــان  در حمایت از دکتر مســعود 
پزشکیان سخنرانی کرد.

ظریف در این مراســم گفت: ما برخلاف اقلیت پررو دنبال غوغاســالاری نیستیم 
و به دنبال خفه کردن صدای مخالفت هم نیســتیم، دنبال این هســتیم که مخالف 
ســخن بگوید، شما به اسم شهدا و به اسم شهید سلیمانی صدای همه مخالفانتان را 

خفه کرده اید...

 شــورای هماهنگی احزاب اصلاح طلب با صدور بیانیه ای از دکتر مسعود پزشکیان 
حمایت کرد.

  شــورای هماهنگی احزاب اصلاح طلب با صــدور بیانیه ای ضمن حمایت از دکتر 
مسعود پزشکیان اظهار کرد: اصلاح نگاه حاکمیت به تحقق آن، ایجاب می کند که نامزد 
اصلاح طلب و اصلاح گرا به قاعده نظام اهلیت و شایسته سالاری در انتصابات و سپردن 

امانت اداره امور به اهلش از یک سو...

پزشکیان در جمع مردم سنندج:

هوا را شفاف خواهیم کرد
صفحه3

صفحه3


